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نصب پنل های 3 مگاواتی در 12 استان
عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی جلسه این کمیسیون با موضوع فرآیندهای اجرای طرح های تولید برق تجدیدپذیر با حضور مدیران وزارت

<;br&#47;><br&#47>.نیرو و بخش خصوصی را تشریح کرد

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی معدن پیشرو؛  فرهاد شهرکی در گفت و گویی در تشریح جلسه با موضوع بررسی روند و فرآیندهای اجرای طرح های
تولید برق تجدیدپذیر و آسیب شناسی رفع مشکل ناترازی برق کشور از منابع مذکور،گفت: جلسه امروز کمیسیون انرژی مجلس در خصوص برنامههایی
وزارت نیرو برای توسعه تجدیدپذیرها در کشور و با حضور مدیران ذیربط وزارت نیرو، بانک مرکزی، سازمان برنامه، انجمن انرژی های تجدیدپذیر و مرکز

پژوهش های مجلس برگزار شد.

عضو کمیسیون انرژی مجلس افزود: همانطور که می دانیم، در برنامه هفتم توسعه برنامهریزی شده که ما تا پایان برنامه یعنی سال ۱۴۰۸ ،حدود ۱۲ هزار
مگاوات تولید برق تجدیدپذیر که عمدتاً در کشور ما به صورت خورشیدی است، داشته باشیم. اما طبق برنامهای که دولت اخیرا اعلام کرده، براین
موضوع تاکید شده که تا پایان برنامه این تولید را به ۳۰ هزار مگاوات ارتقا دهد، یعنی دو و نیم برابر آن عددی که در برنامه هفتم تعین شده است و به
همین خاطر این جلسه برگزار شد. ما در واقع صحبتهای مسولان این حوزه را شنیدیم اما برنامه راهبردی و مطالعات فنی و توجیهی درباره تولید ۳۰
هزار مگاوات برق از انرژی های تجدیدپذیر را همراه نداشتند که درخواست کمیسیون مجلس این بود که برنامه افزایش دو و نیم برابری تولید برق

تجدیدپذیر را به کمیسیون ارائه دهند تا کمیسیون انرژی مجلس از چند و چون آن مطلع شود.

وی با اشاره به نکته دیگر ای جلسه کمیسیون انرژی مجلس، بیان کرد: همانطور که میدانید برای ایجاد نیروگاه های خورشیدی باید پستهای تحویل
برق هم داشته باشیم و اگر قرار باشد که برای ایستگاه این پستها هزینه زیادی را پرداخت کنیم، هزینه ما بسیار بالا می رود. توضیحاتی که به صورت
مسولان زیربط مطرح کردند این بود که اگر به درستی جایابی انجام شود، تا ۱۵ هزار مگاوات نیازی به پست های جدید وجود ندارد که ما درخواست

کردیم مطالعاتشان در این موضوع در اختیار کمیسیون قرار دهند.

نماینده مردم زابل در مجلس، با توجه به افزایش برق تولیدی خورشیدی که یک برق ناپایدار در دنیا است، ما دچار مشکلاتی خواهیم بود، و طبق عدد و
رقمی که مطالعات نشان می دهد، ما فقط ۵ درصد از برق را می توانیم توسط انرژی خورشیدی که ناپایدار است، تامین کنیم و اگر بخواهیم به عدد ۱۵
تا ۲۰ درصدی مد نظر ساتبا (سازمان انرژیهای تجدیدپذیر و بهرهوری انرژی برق) برسانیم نیاز است که به ذخیره کننده ها که می تواند باتری،

سیستمهای پمپاژ، نیروگاههای csp و یا درپیک تبدیل به هیدروژن باشد؛ مواردی را اضافه کنیم.

شهرکی افزود: مسولان ذی ربط توضیحاتی را در زمینه ذخیره کنندهها ارئه دادند؛ و تاکید شد که بخشی از وارداتی را که خواهند داشت در زمینه ذخیره
کنندهها است و کمیسیون از مدیر مربوطه جزئیات میزان ذخیره کنندههایی که قرار است در شبکه باشد و از ناپایدارکننده جلوگیری کند را درخواست

کرد.

این نماینده مردم در مجلس دوازدهم با اشاره به جسله اخیر سران قوا ،تاکید کرد: کمیته اقتصادی سران قوای سه گانه در جلسه اخیر خود مصوب کردند
که حدود یک و نیم میلیارد دلار تجهیزات انرژی خورشیدی وارد شود و که از همین مقدار حدود ۳۰۰ میلیون دلار آن را ساتبا، پنل های خورشیدی و
تجهیزات از کشور چین وارد کرده است. قرار شد با کمک چند تیم ایرانی _چینی در ۱۲ استان کشور به صورت نیروگاههای ۳ مگاواتی نصب کنند و بعد از
نصب نیروگاه ها با توجه به جزئیاتی که قرار است در جلسه سران قوا تصویب شود، نیروگاه ها در اختیار بخش خصوصی به صورت حقیقی یا حقوقی

قرار گیرد.

وی با اشاره به حضور نماینده ای از بانک مرکزی در جلسه، اظهار کرد: بانک مرکزی از مبالغی برای کمک به تولید برق از طریق انرژی های تجدیدپذیر
خبرداد؛ اما انجمن انرژی های تجدیدپذیر چند مشکل در موضوع مطرح کردند؛ اول اینکه سودی که از سوی بانک مرکزی در نظر گرفته ۲۳ درصد است
که باید بانک های عامل بپردازند، نکته بعدی این است که وثایقی را که بانک های عامل درخواست دارند بسیار بالا است و برای اینکه سهل الوصول

باشد در واقع به صورت ملک درنظر گرفته اند که عملاً این برای بخش خصوصی و پیشران های مردمی، امکان پذیر نیست.

شهرکی در ادامه افزود: تلاش کمیسیون این است که از عواید حاصل از طرح، هزینه آن تامین شود و بخش خصوصی از طریق تسهیلاتی که درنظر
گرفته شده، حضور پیدا کند. اما طبق گزارشی که داده شد؛ متاسفانه به دلیل سختی در وثائق تا حالا بخش خصوصی نتوانسته عملاً از تسهیلات استفاده
کند و چند شرکتی هم که حضور دارند؛ شرکت های وابسته به خود بانک ها بودند. با توجه به اینکه بخش خصوصی که پیشران توسعه است و با توجه

به شعار سال، به نوعی با این بخشنامه ها و این مشکلاتی که در وثائق است، بخش خصوصی نتوانسته در این حوزه ورود پیداکند.

عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی در پایان تصریح کرد: قرار شد دو هفته آینده وزارت نیرو گزارشی از برنامه های راهبردی، فنی ،مطالعاتی
خود ارائه داده و وزارتخانه های مانع این موضوع را معرفی کنند. همچنین سران قوا هم احتمالاً آیین نامه ای را که برای واگذاری نیروگاههایی ساتبا

میسازد و بعد در اختیار بخش خصوصی قرار می دهد را ارائه خواهد داد.


